
Székely Péter az USA á l -
lampolgára, Ohio államból 
érkezett. Mint megtudtam, 
nem csak a neve „Székely", 
hiszen édesapja erdélyi, 
édesanyja pesti, ó azonban 
mar — négy testvérével 
együtt — az óceán túlsó 
"ar«i*n született . Kiválóan 
beszél magyarul. 

— Honnan tudtad meg, 
hogy Magyarországon léte-
zik külföldiek számira ez az 
úf oktatási forma? 

— Teljesen véletlenül ke-
rült a kezembe egy magyar 
nyelvű amerikai ú jság cik-
ke. amely a pécsi angol 
nyelvű oktatásról szólt. 
Nagybátyám Pesten él, s ké-
sőbb d küldött egy prospek-
tust, amely a szegedi egye-
tem angol nyelvű kurzusait 
ismertette. így kerül tem 
Szegedre, holott korábban 
még azt sem tudtam, hogy 
van Szegeden is orvosegye-
tem. 

— Nem is jártál előtte 
Szegeden? 

— Nem. Magyarországon 
m á r voltam, körülbelül tíz 
éve, akkor azonban Buda-
pesten és a Balatonon töl-
töttem el az Időt.. 

— Milyennek találod Sze-
gedet? 

— Ez egy nagyon szép 
város. A diákélet azonban 
nem egészen olyan, mint 
a thire számítot tam. Lehetne 
egy kicsit mozgalmasabb. 

— Ez az első egyetem, 
amelyikre jársz? 

— Nem, Amerikában már 
elvégeztem az egyetemet, 
biológia—kémia szakon, úgy-
hogy ha nem kerül tem vol-
na ide, akkor most valószí-
nűleg kutató lennék, vagy a 
doktorlmon dolgoznék. 

-r Te viszont orvos szeret-
nél lenni. 

— Igen. Amerikában 
egyébként legkevesebb 8 év 
kell ahhoz, hogy valaki or-
vos legyen. Az átlag orvos-
tanhallgató 26 éves korában 
kezdi el az orvosi fakultást , 
de akkor már mindegyikük-
nek van valamilyen a lap-
képzettsége. Maga az orvosi 
fakul tás négy éves, persze 
el lehet végezni sokkal „ké-
nyelmesebben", aká r kétszer 
annyi idő alat t is, csak az 
plusz költségbe kerül. 

— Mennyibe? 
— Az ikertestvérem Jelen-

leg egy amerikai egye-
tem elsőéves orvostanhall-
gatója, az 6 tandíja 
12 000 dollár évente. Az 
enyém ennek negyedrésze, 
tehát nekem megéri Idejár-
ni, igaz, hogy i t t Ihat év a 
tanulmányi idő. 

— Magyarországon a dip-
lomás fiatalok többsége a 
szülők pénzén végzi el az 
egyetemet. Ti öten vagytok 
testvérek. A szüléitek fize-
tik a magas tandijakat? 

— Nem. E célra bankköl-
csönt veszünk fel, amelyet 
a diploma megszerzése és a 
munkába állás u tán kell 
m a j d visszafizetnünk. 

— Kicsit sokallva emiitet-
ted az imént a hat évet. 

— Szerettem volna, ha 
m i n d j á r t másodévre vettek 
volna fel; ügy érzem, hogy 
az anatómiát meg tudtam 
volna egy év alat t is tanulni 
Sa jnos erre nem volt lehe-
tőség, viszont a korábbi 
egyetemi tanulmányaimat 
oly módon számították be, 
hogy a fizikai, kémiai, bio-
lógiai jellegű órákra nem is 
kell Járnom. Jelenleg tehát 
csak anatómiát, latint és 
történelmet kell tanulnom. 
Valami haszna azért ennek 
is van, mer t több az időm 
és viszonylag szabad az éle-
tem. 

— Kell-e majd honosíta-
ni a magyar diplomádat ott-
hon, az Egyesült Államok, 
ban? 

— Igen, s ez egy nagyon 
komoly vizsga keretében 
történik. Két részletben ls 
le lehet tenni, az itteni ne-
gyedév után az első részt, 
amely az elméleti tárgyak-
ból szerzett tudást teszteli. 
Azt hiszem, ez a nehe-
zebb. A második rész a ha-
todév után rakható le, a 
klinikumokból. Átlagban 

Ismét a devizás 
képzésről 

Múlt év őszén, október 
21.i lapszámunkban közöl-
tük a SZOTE Altalános Or-
vosi Karának dékánjávalés 
dékánhelyettesével folytatott 
beszélgetést melyben a kar 
vezetői részletesen ismertet-
ték a másfél éve létező új 
önköltséges oktatási forma 
kérdéseit. Foglalkozott a de. 
vizás oktatással az orvos-
egyetem KISZ-bizottságának 
kiadványa, a Synapsis is. 

A témára most térünk visz-
sza, hiszen az első nagyobb 
létszámú évfolyam első sze-
meszterének lezárása nyil. 
ván értékes tapasztalatokat 
nyújtott az oktatóknak és a 
külföldi, hazánkkal és okta-
tási rendszerünkkel csak 
most ismerkedő hallgatók-
nak egyaránt. Ezúttal két 
elsőéves hallgatóval és egyik 
professzorukkal beszélget-
tünk el. 

Székely Péter 

ezeknek a honosító vizsgák-
nak csupán 80%-a szokott 
sikerülni. Tehát mindenkép-
pen „reszkír", ha valaki 
külföldön szerez diplomát — 
esetleg 6 évi tanulás ered-
ménye is elveszhet. Én na -
gyon remélem, hogy Szege-
den jól előkészítenek erre a 
vizsgára, s az i t t megszer-
zett tudásom elegendőnek 
bizonyul majd . 

— Reméljük mi is. 

Chassan-Nabo szíriai á l -
lampolgár, Szíria régi fővá-
rosában, Alepoban született, 
ott végezte középiskolai ta-
nulmányai t is. Tizenkilenc 
éves. Az első kérdésem tőle 
is ugyanaz: 

— Miért éppen Magyar, 
országot, azon belül miért 
éppen Szegedet választot-
tad? 

— Először nyugat-európai 
országok egyetemeire gon-
doltam, de aztán egy is-
merősömtől megtudtam, 
hogy Magyarországon ls lé-
tezik angol nyelvű önkölt-
séges képzés. Ügy tudom, 
a keleti országokban csak 
Itt és Kelet-Németországban 
van ilyen lehetőség. Buda-
pestre kerültem, azonban 
már k é s í n érkeztem, mer t 
az égyetemek országszerte 
elkezdődtek. Így beiratkoz-
tam a nemzetközi előkészí-
tő iskolába magyar nyelvet 
tanulni. Hamar megszoktam, 
megismertem a fővárost, 
szívesen ott is marad tam 
volna, de az ottani egyete-, 
men csak német és magyar 
nyelven folyik az oktatás. 
Voltak azbnban már itt, Sze-
geden baráta im — Idén már 
másodévesek —, az ő hívá-
sukra Jöttem ide. 

— Szíriában nehéz beke-
rülni az orvosegyetemre? 

— Igen, nagyon sok jó je-
gyet meg kell hozzá szerez-
ni a középiskolában. Sokan 
jelentkeznek. 

— Es a pévz szempontjá-
ból kedvező hely neked Ma-
gyarország? 

— Szíriában i.i kell t an -
dí ja t fizetni, de nem olyan 
soKat, mint itt. Az egyik ba-
rátom Olaszországban já r 
egyetemre, ő ott kevesebb 
tandí ja t fizet, mint én Sze-
geden, Itt viszont az élet 
sokkal olcsóbb. Tandíj ja l , 
lakásbérlettel együtt körü l , 
belül 5000 dollárból lehet ki-
jönni évente. 

— Ezt a szüleid fizetik? 
— Igen. 
— Mennyi az albérlet? 
— 4700 Ft-ot f izetünk egy 

kétszobás, telefonos lakásért. 

Ohassan—Nabo 

Ketten lakunk itt, Wadah-
Kadan barátom és -ín. 

— Jól beszélsz magyarul. 
Milyen kapcsolatokat tudsz 
kialakítani a magyar embe-
rekkel? 

— Van egy-két barátunk 
köztük, de az igazság az 
hogy a magyarok különbsé-
get tesznek az idegenek kö-
zött. Nem mindegy, hogy 
valaki német, amerikai 
vagy arab. Nem egyformán 
viselkednek velük. Az a r a -
bok közt viszont nem tesz-
nek különbséget, hogy az 
egyik líbiai, a másik szíriai 
— csak mint arab. Előítéle-
tekkel vannak i rántunk. Ha-
m a r ránk fogják, hogy min-
den a r ab terrorista. Pedig, 
mint ahogy miköztünk is 
van jó ember meg rossz em-
ber, ugyanúgy a magyarok 
közt is van. 

— Az egyetemen is érzel 
ilyen előítéleteket? 

— Nem, az egyetemen eb-
ből nem volt probléma. La-
kásügyekben, bankügyekben 
sokat segítenek nekünk, sze-
mélyesen a dékán ú r is. A 
tanárok pedig nem azt né-
zik, hogy milyen nemzetisé-
gű vagy, hanem csak a tu-
dást. Ez egy jó dolog. 

— Nehéz az egyetem? 

— Az orvosegyetem min-
denhol, minden országban 
nehéz. Nekünk pedig nem 
csak az orvostudományok-
kal, hanem az angol nyelv-
vel is meg kell küzdeni. 
(Arab nyelvű középiskolá-
ban végeztem, és ott egy 
tantárgy volt a sok közül az 
angol.) Vizsgaidőszakban 
annyi t tanultunk, hogy hete-
kig nem aludtunk. Szeren-
csére minden vizsgánk sike-
rült . 

Dr. Csillik Bertalan egye-
temi tanár, az Anatómiai és 
Szövettani Intézet igazgató-
ja a kezdetektől, tehát más-
fél év óta részt vesz a de-
vizás hallgatók oktatásában. 
A meglévő tankönyvek mel-
lé a tananyag alaposabb e l . 
sa já t í tása érdekében angol 
nyelvű jegyzeteket, munka-
füzeteket állí tott össze, me-
lyek i ránt a pécsi és a deb-
receni egyetemről is é rdek-
lődés mutatkozik, hiszen az 
anatómia — természetesen — 
ott is az egyik legfontosabb 
„alapozó" tantárgy. 

— A devizás hallgatók e 
félévi kollokviumi eredmé-
nyei jónak mondhatók — 
kezdte tapasztalatainak ösz-
szegzését Csillik professzor. 
— Az elsőévesek át lagered-
ménye anatómiából 3,3 volt, 

amely megegyezik a magyar 
fogorvoshallgatók átlagával. 
A 61 elsős devizás hallgató 
közel fele jó, illetve jeles 
érdemjegyet szerzett. A má-
sodéves devizás hallgatók 
3,2 ér tek el, körül-
belül harmadrészük jelesre, 
illetve Jóra kollokvált, ösz -
szehasonlitásul megemlítem 
a magyar másodévesek á t -
lageredményét: fogorvos-
hallgatók 2,5; orvostanhall-
gatók 3.4. Látható, hogy 
a másodéves devizér. hall-
gatók is csak minimális kü-
lönbséggel maradtak el év-
folyamtársaiktól. 

— Volt-e közülük olyan 
afci utóvizsgára bocsátatott? 

— Igen, volt néhány ilyen 
hallgató, de második pró-
bálkozásra ők is sikerrel 
vették az akadályt . Vannak 
olyan hallgatóink is, akik 
valamilyen oknál fogva még 
nem tudtak eljönni vizsgáz-
ni (riportunk február első 
napja iban készült —• S. I.), 
őket természetesen a fenti 
át lagoknál nem vet tem fi-
gyelembe. 

— Milyen benyomás ala 
kult ki Önben a devizás 
hallgatók figyelmét illetően 

— Abból kell kiindul-
nunk, hogy ezek a hallga 
tók rendkívül heterogén tár-
sadalmi és kulturális kör-
nyezetből jöttek, s' az elsc 
hónapokban ez a sokszínű-
ség a viselkedésükben is 
megnyilvánult. Egy azonban 
közös bennük: mindnyájan 
akarnak tanulni, megértik, 
hogy számukra egyetemün-
kön kiváló lehetőség nyílik 
arra , hogy cél jukat elérvén 
hazájukban majd orvosok 
legyenek! Eleinte némelyük-
nél problémát okoztak a 
számukra nem megszokott, 
de egyetemünkön megköve-
telt kötöttségek, ba j volt a 
pontosságukkal, kis idő el-
teltével azonban ebbe is 
„beletanultak", s lassanként 
szépen összekovácsolódtak, 

— Tapasztaltak-e részük-
ről feltűnő hiányzást, távol-
maradást. az órákról? 

— Nem, Itt az anatómiai 
Intézetben Ilyen nem for -
dult élő. 

— Nehezebb-e bánni ve-
lük, nehezebb-e órát tarta-
ni r.okik, mint. a magyar 
hallgatóknak? 

— Az okta tómunkát nem 
lehet „fél kézzel' csinálni. 
Ha az előadás eléggé szug-
gesztív, akkor ezeket a 
külföldi hallgatókat is Jó 
munkára lehet serkenteni. 
Ugyanez igaz a magyar 
hallgatókra is. Tapasztala-
tom szerint az á l landó m o . 
t tválásnak nagy a szerepe; 
célravezető, ha minden új . 
Ismeretnél tudatosí t ja ben-
nünk az oktató, hogy ké-
sőbbi hivatásunk gyakorlása 
során miért és mikor lesz 
szükségünk arra . 

— Ez az új oktatási fort 
ma az egy étem számára ko-
moly mennyiségű devizát 
„termel", ön szerint milyen 
előnye van még ezen anyagi 
hasznon felül? 

— Valóban, a mostani tan-
évben már 300 000 dollár 
tiszta bevételt termeltünk a 
népgazdaságnak. De ezen 
túlmenően: az angol nyelvű 
oktatás serkenti orvosainkat 
a minél magasabb szintű 
nyelvtanulásra; megismer-
teti őket a legújabb t a n . 
könyvekkel s így a modern 
nemzetközi szakirodalomnak 
nemcsak a szűkebb kutatási 
területtel összefüggő szeg. 
mensét, hanem a szaktárgy 
egészének angol megfelelő-
jét, s ál talában az angol or-
vosi nyelvet szélesebb pers-
pektívában sa já t í t j ák el. 
Mindez természetesen pozi-
tívan hat vissza az egyete-
mi oktatás egészére is. J e -
lentősnek érzem, hogy el-
méleti intézeteink oktatói a 
sa já t munká jukban , 6aját 
területükben való elmélyü-
léssel kereshetik meg plusz 
jövedelmüket, ami nekik 
anyagilag és szakmailag egy-
aránt hasznos. 

SANDI ISTVÁN 

Uj tantárgy 

Magyarország története 
— nem középiskolás 

fokon 
A közelmúlt történelmére 

a fiatalok kíváncsiak igazán. 
A nagyszülők, az apák és 
anyák által megélt időszak 
az ú j generációnak a jelenét 
meghatározó történekem. E 
kijelentéshez hasonlóan az is 
szakállas igazság, hogy a fia-
talok kíváncsisága nagyobb, 
mint a tudása. Ennek oka, 
hogy a történelem oktatása 
olykor nem képes megfelel-
ni a nagy érdeklődésnek. Er-
ről vitáztak a nemrégiben 
megrendezett országos törté-
nelemtanítási konferencián, 
erről faggatták a Stúdió '86 
február 3-i adásában Glatz 
Ferencet, a Történelemtudo-
mányi Intézet igazgatóhe-
lyettesét. A szakemberek ál-
lították, hogy az általános-
és középiskolát maguk mö-
gött hagyó ifjoncok azért 
tudnak keveset a legújabb-
kori történelemről, mer t a 
tudomány — különböző 
jkok miat t — nem tá r ja a 
közvélemény elé a felismert 
isszefüggéseket, a fr iss ered-
ményeket. Mit tehet az éret t -
ségi után felsőoktatási intéz-
ményben továbbtanuló, de 
nem történelem szakos diák, 
ha kínzó kíváncsiságát ú j 
ismeretekkel k ívánja enyhí-
teni mondjuk a nemzet tör-
ténelmének e századi sors-
fordulóiról? A hallgatók a 
családi beszélgetéseken, az 
olvasmány és f i lmélménye-
ken, vagy a História című 
folyóirat forgatásán túl, ettől 
a tanévtől ú j tantárgy kere-
tében gazdagíthat ják tudásu-
kat. A filozófiát, a politikai 
gazdaságtant és a tudomá-
nyos szocializmust mint tan-
tárgyat új, féléves kurzus a 
Magyarország története 1918 
—1975 követi. 

— Mi indokolja az új 
tárgy bevezetését? — kér-
deztük a JATE Tudományos 
Szocializmus Tanszékének 
vezetőjétől, dr. Nagy László 
docenstől és az ú j stúdiumot 
fél éve oktató dr. Micheller 
Magdolna docenstől. 

— N. L.: Politikai döntés, 
az MSZMP KB Agitációs és 
Propaganda Bizottságának 
1982-es határozata előzte 
meg a tantárgy oktatását. 
Markánsan fogalmazódott 
meg az az igény, hogy az 
utóbbi évtizedek vajúdásai t 
a köztudat részévé tegyük. 
Km ahhoz, hogy megértsük 
iz 1945 óta eltelt időszakot, 
vissza kell nyúlnunk a szá-
adfordulóig, de legalábbis 

az 191B-as polgári demokra-
tikus forradalomig. Az egye-
temisták megdöbbentően ke-
veset tudnak erről a kor-
szakról, a történelmi perió-
dus olyan kérdéseiről, mint 
az ország szétszakadása, a r -
ról, hogy létezett és mit kép-
viselt mondjuk a Márciusi 
Front vagy a Nemzeti Pa-
rasztpárt , a Független Kis-
gazdapárt , mi is az a kitele-
pítés, vagy ki volt Erdei Fe-
renc. 

M. M.: A tudományos szo-
cializmus oktatásának fejlő-
dése ls indokolta ezt az „újí-
tást". A kezdet-kezdetén, 
1956-ig az SZKP története, 
majd egy év múlva tudomá-
nyos szocializmus volt a 
tárgy neve. A magyar mun-
kásmozgalom történetét 
1976-tól külön stúdiumként 
oktattuk, s tulajdonképpen 
ennek helyébe lépett a Ma-
gyarország legújabbkori tör-
ténelme. A nemzeti fejlődés, 

a szocializmus sajátosságai-
nak fe lmuta tására nagyobb 
lehetőség van így, hogy e 
kor történelmének egészét 
szedjük izekre, min t ha csak 
a munkásmozgalom esemé-
nyeit elemezzük. 

— Hogyan készültek fel az 
oktatók erre a váltásra? 

— N. L.: Őszintén szólva a 
Magyar munkásmozgalom 
története címszó ellenére ed-
dig is a korszak his tór iá já t 
tanítottuk. Hiszen a szocia-
lizmus sajátosságai nem csu-
pán a munkásosztály szervez-
kedéséből, hanem a nemzeti 
múltból nőttek ki. Egyébként 
a tanszék okta tó-gárdájának 
kétharmada történész, vagy-
is nem jelent nehézséget az 
ú j tárgy oktatása. A többiek 
pedig elvégezték az ELTE tu-
dományos szocializmus ki-
egészítő szakát. 

M. M„: Ezen kívül orszá-
gos és regionális továbbkép-
zésen készültünk fel 1986 ta-
vaszán az ú j feladatra. A 
JATE regionális továbbkép-
ző központtá válva Gergely 
Jenő, Korom Mihály, Ormos 
Mária, L. Nagy Zsuzsa veze-
tésével szervezett vitát . 

— Milyen a tankönyv, ele-
gendő a segédanyag? 

— M.M.: Az úgynevezett 
tanár i kézikönyv, a Magyar-
ország a XX. században cím-
met viseli, s igen gazdag is-
meretanyagot tömörít. Ennek 
szűkebb, didaktikusabb vál-
tozatát jegyzet fo rmában 
kapták kézhez a hallgatók. 

— N. L.: Ezen kívül a ku-
ta tómunka legújabb eredmé-
nyeit szöveggyűjteményben, 
az ötvenes évek dokumentu-
mait a Nehéz esztendők cí-
mű kötetben olvashat ják a 
diákok. A kiscsoportos fog-
lalkozásokon lehetőség nyílik 
arra , hogy korszerű segéd-
anyagokat (hang, dia, film) 
használva tegyük élménysze-
rűbbé a tanulást. A szemlél-
tetés gát ja , hogy a tanszék-
nek botrányosan rossz a 

. technika fölszereltsége. A 
középiskolákat ellátták szá-
mítógépekkel, videó-magnók, 
kai, a tudományegyetemeken 
azonban sajnos hiányoznak 
ezek a modern eszközök. 

— A történelem szakosok 
is tanulják e tárgyat? 

— N. L.: Természetesen, 
azonban ez a történelem 
programok szerves részeként 
szerepel, ami t a történelem 
tanszékek oktatnak. Ez per-
sze nem zár ja ki azt, hogy a 
marxis ta tanszékcsoport ok-
tatója is bekapcsolódjon a 
történész diákok tanításába. 
A nem történelem szakos 
hallgatók féléves kurzusa 
kollokviummal zárul. 

— Kérem, összegezze az 
első félév tapasztalatait! 

— M. M.: A hallgatók na-
gyon keveset tudnak erről az 
időszakról, ezért minden ú j 
és érdekes számukra. A Hor-
thy-korszak ideológiai á r a m -
latai, a zsidó-kérdés i ránt 
érdeklődnek. Szer intük „már 
a csapból is az ötvenes évek 
folyik", ezért most a hatva-
nas évek, a konszolidáció a 
felkapott téma. Szívesen 
hallanak a nevezetes szemé-
lyiségek életút járól . Ügy ér-
zékeltem, hogy a „Mo.-törté-
ne t" az egyike a legnépsze-
rűbb marxis ta tárgyaknak. 

Ü. I. 
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